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Рассматриваются последствия сокращения природного комплекса Москвы в связи с экспансией строительного бизнеса. Расширительная 
застройка и обусловленное ею уничтожение озелененных территорий ведут к уменьшению комфортности проживания и негативным об-
разом сказываются на здоровье горожан. С целью сохранения и развития природного комплекса предлагается усилить внимание к осво-
ению подземных пространств с последующим озеленением поверхностей подземных сооружений.
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The consequences of the reduction of the natural complex of Moscow in connection with the expansion of the construction business are considered. 
Expansive development and the destruction of green areas caused by it leads to a decrease in the comfort of living and negatively affects the health 
of citizens. In order to preserve and develop the natural complex, it is proposed to increase attention to the development of underground spaces 
with subsequent landscaping of the surfaces of underground structures.
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